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BEVEZETŐ 

 

Az Országos Magyar Vadászkamara (a továbbiakban: Vadászkamara) a 2020-as évet 

sújtó COVID-vírus okozta korlátozások ellenére rendkívül intenzív és összetett évet 

tudhat maga mögött. A pandémiás helyzet korlátozásai miatt a személyes találkozások, 

értekezletek számát minimálisra volt szükséges csökkenteni, ezért az Elnökség 3 

személyes, 1 online, az Országos Küldöttközgyűlés ugyanakkor egy alkalommal 

ülésezett. Mindezek során összesen 34 elnökségi és 13 közgyűlési határozat született.  

 

A Vadászkamara szakmai fórumai – szintén a pandémiás helyzethez alkalmazkodva – 

tartották meg egyeztetéseiket, így csak egy alkalommal került sor Titkári értekezlet 

összehívására. Ebben az évben nem szerveztünk általános, személyes jelenléthez kötődő 

Adminisztrátori Értekezletet, azonban rendszeressé vált a Teams rendszeren keresztül 

történő kapcsolattartás, annak érdekében, hogy egyes ügykörök egységes kezelését 

megalapozzuk, továbbá folyamatosan friss információ álljon rendelkezésre a VadON 

rendszert érintő feladatok vonatkozásában.  

  

Szervezetünk az elmúlt évben is a törvényi és az alapszabályi kötelezettségeket betartva 

végezte tevékenységét, az alábbiakban bemutatásra kerül, hogy az elmúlt időszakban 

kibővült feladatainkkal kapcsolatosan milyen érdemi, szakmai tevékenység zajlott a 

2020. évben. Az MNV Zrt. tulajdonosi ellenőrzésére 2020. őszén került sor. A tervezett 

helyszíni ellenőrzés helyett dokumentumokon alapuló ellenőrzés keretében határidőre 

eleget tettünk minden ellenőrzéssel kapcsolatos kötelezettségünknek, amely a kastély és 

a telek vagyonkezelése kapcsán felmerült. A vizsgálat jelentés tervezetében két kisebb 

hibát tártak fel (megállapodás dátuma Hatvan Város Önkormányzatával, illetve a kastély 

dísztermének esküvőkre történő bérbeadása kapcsán), melyeket elfogadtunk. A 

vizsgálatról készült jelentés megállapításainak megfelelő intézkedési tervet 2021. 

tavaszán elkészítettük és végrehajtottuk, arról az MNV Zrt.-t tájékoztattuk.  

 

I. 

 

A KAMARA KIEMELT FELADATAINAK TELJESÜLÉSE 

 

1. Közfeladatok 

 

A Vadászkamara éves munkájának elsődleges feladatai között szerepelt a közfeladatok 

ellátása, amelyek közül a legfontosabbak a vadászjegy kiadásával és érvényesítésével, 

a vadászati engedélyek kiadásával és a vadászvizsgák lebonyolításával kapcsolatos 

munkafolyamatok. 

 

A Vadászkamara 2018. október 1-jétől a vadászfelelősség- és balesetbiztosítást 4 éves 

(2019/2020-2022/2023 vadászati év) időtartamra továbbra is Groupama Biztosító Zrt.-
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n keresztül szolgáltatja, a biztosítási konstrukció, a szolgáltatások és díjak az eddigi 

szerződéshez képest változatlanok maradtak.  

 

Területi Szervezeteink a vadászati év végéig több mint 67.000 vadászjegyet adtak ki, 

illetve érvényesítettek.  

 

A vadászati engedélyek kiadásának száma – a pandémiás helyzet okozta korlátozások 

okán – teljesen másként alakult a korábbi évekhez viszonyítva, így január 1. és december 

31. közötti időszakban 2019-ben 29.187 vadászati engedélyt adott ki a Vadászkamara 

országosan, míg 2020. év azonos időszakában 12.717-et, mely 56,5 %-os visszaesést 

jelent. 

 

Amennyiben a 2020/21-es vadászati évre vonatkoztatva nézzük az adatokat, vagyis a 

2020. évi adatokat március 1-től február utolsó napjáig tekintve, akkor megállapítható, 

hogy a 2019. évi 28.982-höz képest a 9.193 kiállított vadászati engedély 68,3 %-os 

visszaesést mutat a tavalyi év azonos időszakához viszonyítva. 

 

A vadászvizsgák és vadhúsvizsgálói képzések lebonyolítása 2020-ban szintén nem 

haladt zökkenőmentesen, azonban a korlátozások betartása mellett, sok esetben kisebb 

létszámmal és a vizsgáztatási időszakba beépített időszakos szünetekkel, de a 

vizsgáztatási feladatot a Területi Szervezetek kollégáinak nagyszerűen sikerült 

megoldani.  

 

2. Érdekképviseleti tevékenység 

 

A COVID-19 világjárvány alapvetően megváltoztatta az eddigi érdekképviseleti 

munkát. A március elején életbelépett veszélyhelyzet, a kapcsolódó kormányzati 

intézkedések szinte napról napra változtak, szigorodtak a gyülekezésre, rendezvényeken 

való részvételre vonatkozó szabályok. Rövid időn belül teljes határzár és szigorú 

lakhelyelhagyási korlátozás lépett életbe. 

Mindezen szigorú szabályok nemcsak mindannyiunk magánéletét változtatták meg 

jelentősen, hanem a Vadászkamara működésében is jelentős változásokat hoztak. 

Március közepétől a Központi Szervezet hatvani irodájában ügyeleti rendszerben, 

egyébként otthoni munkavégzés keretében zavartalanul folyt a tevékenység, majd a 

járvány első hullámának lecsengésével a Vadászkamara Központi Szervezete május 

végén visszatért a megszokott irodai munkavégzéshez. 

Mindennek ellenére a kormányzati intézkedéseket lekövetve igyekeztünk az adott 

helyzetben a lehető leggyorsabban a vadászok és a vadgazdálkodási ágazat érdekeit a 

szervezet adta lehetőségekhez mérten érvényesíteni. 

− A lakhelyelhagyási korlátozásokkal kapcsolatban azonnali közbenjárásra volt 

szükség annak érdekében, hogy a tavaszi mezőgazdasági munkálatok idején a 

vadkármegelőzés és elhárítás, továbbá az afrikai sertéspestis terjedésének 
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megakadályozása érdekében folytatott vadászati tevékenység ne minősüljön 

szabályszegésnek. 

− Azonnali hatállyal fel kellett függeszteni a vadászvizsgákat, melyeket júniustól 

tudtunk ismételten megtartani. Az esetlegesen korábban megszakított vizsgák, 

vagy a veszélyhelyzet alatt vizsgát tenni nem tudó jelöltek esetében valamennyi 

Területi Szervezetünk ügyfélbarát módon biztosította a vizsgázás lehetőségét. 

− Ki kellett dolgoznunk egy fizikai kontaktus nélküli, elektronikus úton történő 

vadászjegyérvényesítési eljárást, hiszen meglehetősen sok vadásztársunk – 

mintegy 2500 fő – nem tett eleget határidőre a fegyvertartás és vadászat 

alapfeltételének számító dokumentum érvényesítésének. Az átmeneti időszakra 

szóló igazolás ügyében azonnal eljártunk az Agrárminisztérium és a 

Belügyminisztérium illetékes főosztályainál, felvettük a kapcsolatot az Országos 

Rendőr-Főkapitánysággal. A Vadászkamara által kiállított igazolás a 

veszélyhelyzet elmúlását követő 15 napig volt érvényben. 

− Több ágazati szereplővel együtt a Vadászkamara is felhívást kapott az 

agrárminisztertől, hogy mérje fel a koronavírus járványügyi helyzettel 

kapcsolatban meghozott intézkedésének az ágazatra gyakorolt negatív hatásait, 

esetleges következményeit és tegyünk javaslatot az esetleges kárcsökkentő 

megoldásokra. Késlekedés nélkül nyílt felhívást tettünk közzé a honlapunkon és 

egy külön erre a célra létrehozott email címre bárki megírhatta észrevételét a 

járványügyi helyzettel kapcsolatban. Annak ellenére, hogy lényegesen több 

javaslattételre számítottunk, egy átfogó javaslatcsomagot küldtünk meg dr. 

Bognár Lajos helyettes államtitkár úr részére április hónap első napjaiban. 

A javaslatcsomag – csak néhány elemet kiemelve – a külföldi bérvadászok 

elmaradásától, a hivatásos vadászok után fizetendő járulékkedvezmények 

bevezetésén át a vadkáralap és haszonbérleti díjak fizetési határidejének 

átütemezését, a vadgazdálkodási tervektől való elmaradás utáni szankciók 

felfüggesztését, a civil szervezetek beszámolási kötelezettségi határidejének 

meghosszabbítását is tartalmazták. 

− A pandémia első hullámának nyár eleji csillapodásával, a korlátozó intézkedések 

feloldását követően a Vadászkamara is azon dolgozott, hogy a korlátozásokkal 

érintett időszak hátrányait ledolgozza. 

− A beutazási korlátozások szempontjából kevésbé érintett nyári időszakban – 

valószínűleg tavasszal az adatokból is látszó, gyakorlatilag teljesen elmaradt 

külföldi őzbakvadászatok pótlása miatt – a megszokottnál nagyobb mennyiségű 

vadászati engedély került kiállításra. 

− Nyár végén már ismételten a koronavírus járvány határozta meg az életünket. 

Szeptembertől ismét határátlépési korlátozás lépett érvénybe, kizárólag 

gazdasági és üzleti céllal léphettek be külföldiek hazánkba. A Vadászkamara a 

vonatkozó kormányrendeletet értelmezve közzétett egy állásfoglalást, melyet 
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ugyan később visszavont, de az azonnali értelmezésnek köszönhetően 

szeptemberben az előző évhez viszonyítva a külföldi bérvadászok közel fele 

beutazott Magyarországra.  

− Mint ahogy a társadalom számos szegmense, úgy a vadászok sem nézték tétlenül, 

hogy az egészségügyi dolgozók időt, energiát, fáradtságot nem kímélve 

dolgoznak megbetegedett embertársaink, szeretteink egészsége érdekében. Több 

Területi Szervezetünk is jelentős adománnyal támogatta a megyében dolgozó 

mentősöket, betegellátókat, rendőrhatósági dolgozókat kifejezve köszönetünket 

a megfeszített munkáért. 

Fenti, kifejezetten a pandémiás helyzethez kapcsolódó tevékenység mellett számos, a 

Vadászkamara „normál” működéséhez köthető feladatát is ellátta. 

− Májusban megjelent a büntetőeljárásokról szóló törvény és más kapcsolódó 

törvények módosításáról szóló 2020. évi XLIII. törvény, amely a hivatásos 

vadászok büntetőjogi felelősségével összefüggésben is tartalmazott újdonságot. 

A módosítás értelmében 2021. januárjától a hivatásos vadász a jövőben úgy 

minősül közfeladatot ellátó személynek, hogy tevékenysége a fokozott védelem 

mellett fokozott büntetőjogi felelősséget is maga után von. A vadőr kollégák 

érdekében értelmeztük a jogszabálymódosítást és a honlapunkon közleményt 

tettünk közzé. 

− Sajnálatosan egy hivatásos vadász társunk súlyos vadászbalesetet szenvedett a 

nyár folyamán, gyógyulása érdekében július elején a honlapunkon irányított 

véradást szerveztünk. Az ellátó intézmény visszajelzése szerint irányított 

véradásra ilyen mértékű összefogás még korábban nem volt tapasztalható. 

Ezúton is köszönjük mindenkinek, aki hozzájárult a balesetet szenvedett kolléga 

felépüléséhez. 

− A Nemzeti Agrárgazdasági Kamarával közösen a vadkárbecslési útmutató 

vonatkozásában többszöri egyeztetést követően közös, konszenzusos álláspontot 

kialakítva juttattunk el egy szakmai anyagot a szaktárca felé. 

− Megjelentettünk egy gyakorlati csapdázási kézikönyvet, melyet térítésmentesen 

juttattunk el minden terepen dolgozó hivatásos vadász számára. 

− Az afrikai sertéspestis kapcsán kifejezetten aktív érdekképviseleti tevékenységet 

folytattunk. Minden szakértői egyeztetésen részt vettünk, a kártalanítási összegek 

csökkentése kapcsán kifejezetten kértük a magasabb összegek részbeni 

fenntartását és az október 1-től történő árcsökkentés későbbre halasztását. 

Szeptember végén az Országos Magyar Vadászati Védegylettel közösen újabb 

megkeresést intéztünk a szakminisztériumhoz a ASP-vel kapcsolatos 

kérdéskörökben. 

− Az Agrárminisztérium megkeresésére szeptember hónap folyamán részletes, 

normaszöveg szintjén is megfogalmazott ágazati jogszabálymódosítási javaslatot 
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állítottunk össze a vadászati törvény, valamint a végrehajtására kiadott rendelet, 

illetve a Vadászkamaráról szóló törvény vonatkozásában. 

− Az Országos Vizsla Főversenyt és a Természetvédelmi és Erdészeti 

Szakbizottság gondozásában előkészített, a Zöldítés témáját körbejáró 

konferenciát megszerveztük. Mindkét rendezvény kifejezetten szakmai 

programként, a járványügyi helyzet kívánta óvintézkedéseket betartva került 

megtartásra. 

− A Magyar Madártani és Természetvédelmi Egyesülettel és az Országos Magyar 

Méhészeti Egyesülettel közösen természetvédelmi, vadgazdálkodási és 

méhészeti szakmai összefogást valósított meg a Vadászkamara az 

agrártámogatások megváltoztatásáért, melynek kapcsán eljuttatta 

vadgazdálkodási élőhelydegradációs problématérképét és megoldási javaslatait a 

szaktárca felé. 

− Tekintettel, hogy a legtöbb vadászatot is érintő jogszabály alapja Brüsszelben 

születik, ezért idei évtől erősítettük a nemzetközi képviseletünket. A FACE 

(Európai Vadászszövetség) teljes jogú tagjaként szakmai egyeztetések során 

képviseltük a hazai érdekek által kialakított álláspontot. Legutóbb az 

ólomtartalmú lövedékek betiltásával kapcsolatos uniós törekvésekkel szemben 

képviseltük a hazai, véleményünk szerint ésszerű álláspontot. Emellett több, 

kisebb témakörben is szakmai egyeztetéseket folytattunk az Európai 

vadászszövetséggel (vadászatellenesség jogi vonatkozásai, nagyragadozók, 

vadászíjászat, erdei szalonka).  

− A vadgazdálkodásban, vadászatban elérhető legújabb eredmények 

magyarországi gyakorlatba történő beépítése szintén olyan célunk, melynek 

érdekében kapcsolatba léptünk nemzetközileg elismert szervezetekkel és kutató 

műhelyekkel, gazdálkodókkal (Game and Wildlife Conservation Trust, The 

British Association for Shooting and Conservation). A vadgazdálkodást érintő 

hazai, szakmai döntések előkészítésekor a nevezett szervezetekkel való 

konzultáció fontos lépése a megalapozott döntéshozatalnak. 

 

A Beszámoló egyes fejezeteiben fenti érdekképviseleti munkák részletesen ismertetésre 

kerülnek. 

 

3. Hivatásos vadászok 

 

A hivatásos vadászi szakma képviselete továbbra is a Vadászkamara egyik 

leghangsúlyosabb feladata, a hivatásos vadászok, mint az ágazati döntések gyakorlati 

megvalósítói a szervezet meghatározó fontosságú tagjai. 

 

A Vadászkamara kiemelt pályázati rendszerben támogatja a hivatásos vadászok szakmai 

felkészültségét és munkafeltételeiket javító kezdeményezéseket, 2020-ban 11 pályázat 
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került támogatásra a Kiemelt Kamarai Célok keretében. A megvalósított programok 

között leginkább rendezvények, így szakmai napok, lőtéri programok szerepeltek, azzal 

együtt, hogy több esetben a pandémia okán ezek a 2021. évre tolódtak át. 

A Vadászkamara Központi Szervezetének gondozásában 2020. év decemberében 

elkészült Farkas Tibor hivatásos vadász, a csapdázás gyakorlatáról szóló, a Kiemelt 

Kamarai Célok 2019-es forrásaiból támogatott könyve. A kiadvány „A modern 

csapdázás kézikönyve” címen jelent meg 4000 példányban. A könyv kiadásának 

legfontosabb motivációja, hogy a hazai hivatásos vadászok – többek között az Országos 

Vadgazdálkodási Alap pályázati lehetőségeinek eredményeképpen – egyre szélesebb 

körben elérhető csapdákat szabályosan, szakszerűen és eredményesen tudják használni. 

Ennek érdekében a Vadászkamara a 2021/2022-es vadászati évi vadászjegyek 

érvényesítésekor minden hivatásos vadász részére térítésmentesen eljuttatta a 

kiadványt. 

 

 A vadászati joganyaggal kapcsolatban az Agrárminisztérium 2020. év 

szeptemberében és októberében kikérte a Vadászkamara véleményét, így bár rövid 

határidőkkel, de volt lehetőség a részletes javaslatainkat megfogalmazni. 

 

A hivatásos vadászokat érintő fontosabb javaslatok a következők voltak: 

 

• hivatásos vadászok szolgálati hely szerinti nyilvántartása, 

• a vadászati hatósági, rendőrségi és vadászkamarai hivatásos vadász 

nyilvántartás racionalizálása, 

• kreditalapú továbbképzési rendszer jogi hátterének megteremtése, 

• lődíj elszámolásának és kifizetési rendszerének megreformálása, béren 

felüli juttatásként történő elszámolása, 

• szolgálati felszerelés kiegészítése, 

• bejelentési kötelezettségek egyszerűsítése (külföldi vadászok, társas 

vadászatok tekintetében) 

A 2019-es évvel kezdőden a hivatásos vadászok továbbképzési rendszerének átalakítása 

kapcsán, minden évben meghatározásra kerül egy központi téma, amelyet minden 

megyei hivatásos vadász továbbképzésen érinteni kell. 2020-ban az Elnökség döntése 

alapján a Területi Szervezeteknél tartott hivatásos vadász továbbképzések központi 

témája „A hivatásos vadászok biztonsága és balesetvédelme” volt. 

 

Az Elnökség előző évi döntésének megfelelően 2020-ban ismét terveztük a „Hivatásos 

Vadászok Országos Szakmai Versenye” megvalósítását, amelynek házigazdájául a 

Vadászkamara Heves Megyei Területi Szervezete jelentkezett. Sajnálatos módon 

azonban a koronavírus világjárvány miatt nem volt lehetséges a megyei válogató 

versenyek megtartása, így az országos verseny is elhalasztásra került. 

 

Az éves hivatásos vadász alelnöki értekezlet 2020. október 29-én került megtartásra. Az 

értekezleten részt vevő alelnökök először a Vadászkamara 2020. szeptemberében 
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benyújtott hivatásos vadászokat érintő jogszabálymódosítási javaslatairól hallgathattak 

meg tájékoztatót, ezt követően a Hivatásos vadászok szolgálati szabályzatában aktuális 

módosításokról kaptak tájékoztatást. 

Ismertetésre kerültek a Kiemelt Kamarai Célok hivatásos vadászokat segítő 

célterületének eredményei, jövőbeli lehetőségei, valamint a jelen lévő alelnökök 

ismertették a koronavírus világjárvány hivatásos vadászok munkakörülményeire 

gyakorolt hatását az általuk képviselt megyét érintően. 

 

II. 

 

KIEMELT FELADATOK 

 

 

1) Kiemelt Kamarai Célok 

 

Az Országos Küldöttközgyűlés 2019. november 8-án a 29/2019. számú határozatával 

négy olyan témakört fogadott el, melyeket 2020-ban kiemelt kamarai célként kezelt. 

Ezen célok a következők:  

 

1. „Ismerd meg a vadászokat” ifjúságnevelő program központi és megyei 

rendezvényeinek, továbbá az ezzel kapcsolatos megyei ingatlan és egyéb 

fejlesztések támogatása  

2. A hivatásos vadászok szakmai felkészültségét és munkafeltételeiket javító 

programok támogatása 

3. A vadászat társadalmi megítélésének javítása érdekében tett fejlesztések, 

programok támogatása 

4. Az országos Vadvédelmi és Vadgazdálkodási Bizottság által javasolt 

kutatási programok támogatása 

 

A fenti Kiemelt Kamarai Célokra első körben 2020. január 14-ig összesen 340.115.870 

Ft értékben érkezett be igény, ami jelentős mértékben meghaladta a kiemelt programok 

finanszírozására rendelkezésre álló összeget. Az Elnökség 2020. január 29-én tartott 

ülésén döntött arról, hogy a Kiemelt Kamarai Programok anyagi támogatásáról szóló 

Szabályzatot módosítja, és az egységes szerkezetbe foglalt Szabályzatot 2020. február 

1-től lépteti hatályba. Ezután döntés született arról is, hogy a Kiemelt Kamarai Célok 

rendelkezésére álló forrás 2020. évi felhasználása kapcsán „a vadászat társadalmi 

megítélésének javítása érdekében tett fejlesztések, programok támogatása”, valamint 

„Az országos Vadvédelmi és Vadgazdálkodási Bizottság által javasolt kutatási 

programok támogatása” célterületekre célterületenként 10-10 millió forint forrást 

biztosít, mely alapján a fennmaradó 184.565.000 Ft keretből finanszírozza a másik két 

célterületet.  
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A kutatási programok vonatkozásában a Vadvédelmi és Vadgazdálkodási Bizottság „A 

mezei nyúl és az őz állománycsökkenésének vizsgálata alföldi élőhelyeken” program 

támogatása mellett döntött, egyúttal felhatalmazta a Központi szervezet 

vadgazdálkodási részlegét a kutatás előkészületeire. 

 

A vadászat társadalmi megítélésnek javítása érdekében a Vadászkamara 

finanszírozásában indult el az MTVA M5 TV csatornán 2019. november 23-án egy 

vadász, erdész, környezetvédelmi ismeretterjesztő, tematikus magazin, amely egy 

hetente 26 percnyi adással jelentkező TV műsor. A műsorvezető Reviczky Gábor 

Kossuth és Jászai Díjas színművész, a Magyar Erdők Nagykövete. A műsor 

struktúrájában helyet kapnak a művészeti témák és a vadászati kulturális rendezvények 

is. (Részletek a „Tájékoztatás és kommunikáció a 2020-as évben” részben.)  

 

2020-as év első félévének MTVA-s értékelése pozitív lett, ezért a műsort 08.01-től, 

szombatonként, főműsoridőben - este 19 órától - sugározzák. Így szombatonként 2 + 1 

alkalommal láthatják a nézők. A műsort - az M5 TV-s premier sugárzást követően - 

átveszi és hetente lesugározza az Erdélyi Magyar Televízió, az UNGVÁR 21 TV, a 

Szabadkai PANNON TV is.  

 

A fennmaradó keret terhére a Területi Szervezetektől összesen 50 pályázat érkezett be. 

A nyertes pályázatok közül 11 darab az „Ismerd meg a vadászokat” ifjúságnevelő 

program központi és megyei rendezvényeinek megvalósítása, további 4 pályázat az 

ezzel kapcsolatos „megyei ingatlan és egyéb fejlesztések támogatása” témában érkezett, 

míg 11 darab a „Hivatásos vadászok szakmai felkészültségét javító és továbbképzésüket 

szolgáló programok támogatása” témában. 

A „Hivatásos vadászok szakmai felkészültségét javító és továbbképzésüket szolgáló 

programok támogatása” témában elsősorban az egészségügyi szűrővizsgálatok 

finanszírozására, lőtudás, lőkészség és lőbiztonság fejlesztése, valamint a csapdázási 

ismeretek kiszélesítése és elmélyítése témában érkeztek pályázatok. Összesen 11 

pályázat megvalósítását támogattuk 10.812.975 Ft értékben. 

 

2020-ban két ingatlan (Pest-, és Jász-Nagykun-Szolnok megye) vásárlásának 

támogatása, valamint Somogy, Komárom-Esztergom- és Baranya megyék 

beruházásainak, Győr-Moson-Sopron, Fejér és Veszprém megyék 

ingatlanfejlesztéseinek finanszírozása történt meg.  

Kiemelendő, hogy a megvásárolt ingatlanok helyszínként szolgálhatnak majd a 2021-es 

Vadászati Világkiállítás programjainak, valamint azoknak a különböző korosztályoknak 

szóló, „Ismerd meg a vadászokat” témájú foglalkozásoknak, amelyekre közös 

összefogással a Vadászkamara Oktatási Szakbizottsága és a Széchenyi Zsigmond 

Kárpát-medencei Magyar Vadászati Múzeum munkatársai módszertani kézikönyvet 

dolgoztak ki. A módszertani füzet témája egy konferencia keretében került nyilvános 

bemutatásra még 2019. november 27-én. 
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A Területi Szervezetek a pályázatok benyújtásakor nem terveztek – hiszen nem 

tervezhettek – a kialakult járványhelyzettel, illetve annak közéletre kiható társadalmi 

korlátozásaival, ami jelentős mértékben hátráltatta vagy teljesen lehetetlenné tette a 

vállalt programok megvalósítását. 

Fentiek oda vezettek, hogy a Kiemelt Kamarai Célok forrásból megvalósítható 

programok részben vagy teljes egészében elmaradtak a megvalósító szervezeteknél. A 

Központ részéről a legfontosabb törekvés, hogy a tervezett programok, ha lehet, akkor 

időben ugyan eltolódva, de megvalósuljanak. A Kamara Elnöksége 2021 februárban 

személyes jelenlét nélküli szavazással döntött arról, hogy a még függőben lévő 

programok tekintetében az idei évet lehetővé teszi a megvalósításra, vagyis a tavaly 

megítélt források az idei évben is felhasználhatóak a tavalyi évben jóváhagyott célokra 

a jóváhagyott módon és formában. 

 

2) Országos Vadgazdálkodási Alap 

 

Az Országos Vadgazdálkodási Alap (a továbbiakban: Vadgazdálkodási Alap) 

2020/2021. vadászati évre kiírt felhívására beérkezett nyertes pályázatokhoz kapcsolódó 

támogatási szerződéseket a Vadászkamara Központja 2020. év februárjában 

előkészítette és megküldte a nyertes vadászatra jogosultaknak. A visszaküldött és aláírt 

szerződések alapján az ütemezésnek megfelelően a támogatások 2020. március 31-ig 

folyósításra kerültek a járványügyi korlátozások minden nehezítő körülménye ellenére. 

608 nyertes pályázathoz kötöttünk szerződést, az átutalt támogatás összege 484 mFt. 

 

A 2020. év elején megjelent koronavírus világjárvány miatt kialakult járványügyi 

veszélyhelyzet kihirdetése és a járvány megfékezése érdekében hozott kormányzati 

intézkedések a Vadászkamara gazdálkodására, így a Vadgazdálkodási Alap működésére 

is jelentős hatással voltak. 

A beutazási korlátozások miatt a külföldi vadászok részére kiadott vadászati 

engedélyek díjából származó bevételek jelentős részének elmaradása a Vadászkamara 

Területi Szervezetei és a Központi Szervezet gazdálkodását is jelentősen érintette. 

Az elmaradó bevételek ellenére a vadászatra jogosultak, valamint a megyei Területi 

Szervezetek működési bizonytalanságainak csökkentése érdekében maradéktalanul és 

határidőben teljesítettük a 2020. évi költségvetési tervben vállalt kötelezettségeket, 

köztük a Vadgazdálkodási Alaphoz fűződő, összesen 484 millió forint értékű 

kifizetéseket is. Az intézkedések és kifizetések a pályázati célok szolgálatában a 

járványhelyzet közepette annak ellenére is megtörténtek, hogy a pénzügyi kiesés a 

kifizetések idején már ismert volt. Fontos azonban megállapítani, hogy a fenti 

teljesítések alapját a korábbi évek fegyelmezett és takarékos gazdálkodása biztosította. 

 

A járványügyi helyzet miatt sok vadászatra jogosult jelentős mértékben élte fel 

pénzügyi tartalékait és vezetett be költségcsökkentő, megszorító intézkedéseket. 

Jelentős részük a megyei visszajelzések alapján nem önerőigényes fejlesztésekben 
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gondolkodott, hanem azon fáradozik, hogy a költségeit minimalizálja és a 

vendégvadászok elmaradásából fakadó anyagi nehézségeit áthidalja. 

Mindezek figyelembevételével a Vadászkamara Országos Küldöttközgyűlése úgy 

döntött, hogy a szervezet 2020/2021. vadászati évre nem írja ki a Vadgazdálkodási Alap 

pályázati felhívását. 

 

A pályázati felhívás kiírásának szüneteltetése ellenére a Vadászkamara Központi 

Szervezetének és Területi Szervezeteinek 2020-ban is jelentős feladatot jelentett a 

Vadgazdálkodási Alap működtetésével kapcsolatos munka. A területi szervezeteknél 

működő felügyelő bizottságok irányításával folyamatosan folyt a nyertes pályázatok 

megvalósításának és a megvalósított fejlesztésekkel kapcsolatban előírt fenntartási 

kötelezettség ellenőrzése. Ezt a tevékenységet nagyban segítette, hogy a 

Vadgazdálkodási Alap működését segítő KAPOR online rendszerben elérhetővé vált az 

ellenőrzési jegyzőkönyvek generálását elősegítő funkció. 

A Vadászkamara Központi Szervezete 2020-ban is folytatta a Vadgazdálkodási 

Alappal kapcsolatos tájékoztató munkáját. Ez egyrészt a nyertes pályázók 

megvalósítással és a megvalósítást követő elszámolással kapcsolatos kérdéseinek 

folyamatos megválaszolását jelenti, másrészt a pályázati rendszerrel kapcsolatos külső 

kommunikációt. Ez utóbbi keretén belül a Központi Szervezet munkatársai több 

személyes és online előadást is tartottak a Vadgazdálkodási Alap eredményeiről és 

jövőképéről, valamint ugyanebben a témában összefoglaló cikk jelent meg 2021. évi 

Vadászévkönyvben is. 

 

A Vadgazdálkodási Alap első három évének eredményeit látva nem kétséges, hogy 

a forrásaiból támogatott fejlesztéseknek van hatása és jelentősége a célzott apróvadfajok 

és nagyvadfajok állományainak mennyiségi, illetve minőségi fejlesztésében. Ahhoz 

azonban, hogy a feltételezett pozitív változásokat igazolni tudjuk, valamint – ami még 

fontosabb – a jövőbeli fejlesztési irányokat meg tudjuk határozni, feltétlen szükség van 

a Vadgazdálkodási Alap forrásaiból támogatott fejlesztések hatásvizsgálatára. Ezt a célt 

a Vadászkamara egy tudományos alapokon nyugvó monitoring rendszer 

működtetésével kívánja elérni a Szent István Egyetem Vadbiológiai Tanszékével 

együttműködve. 

(Időközben az egyetem struktúrája jelentősen átalakult, a hazai agrár-felsőoktatás 

megújulásának részeként alapítványi fenntartásúvá vált és Magyar Agrár-és 

Élettudományi Egyetem néven működik tovább, a vadgazdálkodási képzés és a kutatás 

alapvetően a Vadbiológiai és Vadgazdálkodási Tanszék szervezésében folyik tovább.) 

 

3) Ágazati jogszabálymódosítási javaslatok 

 

Az Agrárminisztérium 2020. szeptemberében megkereséssel fordult a 

Vadászkamarához, melyben előrevetítette elsősorban a vad védelméről, a 

vadgazdálkodásról, valamint a vadászról szóló 1996. évi LV. törvény (a továbbiakban: 

Vtv.) és a vad védelméről, a vadgazdálkodásról, valamint a vadászatról szóló 1996. évi 
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LV. törvény végrehajtásának szabályairól szóló 79/2004. (V.4.) FVM rendelet (a 

továbbiakban: Vhr.), illetve egyéb ágazati jogszabályok szükséges felülvizsgálatát, 

valamint a módosítás lehetőségét.  

 

A megkeresést továbbítottuk valamennyi megyei területi szervezetnek, és az így 

összegyűlt észrevételeket egységes szerkezetben, a Vadászkamara álláspontját tükröző 

normaszövegszerű és koncepcionális javaslat formájában továbbítottuk az 

Agrárminisztérium felé szeptember utolsó napjaiban. A Vadászkamarai javaslatok 

többségét egy lehetséges módosító törvény munkaanyagába rendezve az 

Agrárminisztérium október végén ismételten megküldte a Vadászkamarának további 

pontosításra, melyek alapvetően a Vtv-t és a Vadászkamarai törvényt érintették. Az 

érdekképviselet és a jogalkotó között 2021. évben is rendszeres egyeztetések zajlanak 

az alábbi témakörökben. Ugyanakkor meg kívánjuk jegyezni, hogy a 2020. év őszi-téli 

időszakában hatályba léptek olyan Vtv-t, Vhr-t módosító jogszabályok, melyekről a 

Vadászkamarával nem egyeztetett az Agrárminisztérium (pl. vadászati idények 

módosítása). 

 

 

A. Vadászati törvény, Végrehajtási rendelet módosító javaslatai 

 

A Vtv. és a Vhr. módosítására a megyei területi szervezetektől beérkező, valamint a 

Vadászkamara központja által kibővített javaslatok a teljesség igénye nélkül az alábbi, 

sarkalatos témakörökben kerültek megfogalmazásra. 

 

1) Hivatásos vadászok nyilvántartása – annak érdekében, hogy a 

Vadászkamara megfelelő hatékonysággal tudja ellátni a hivatásos vadászok 

nyilvántartására vonatkozó törvényi kötelezettségét. 

2) Ifjúsági vadászat jogszabályi hátterének megteremtése – megfelelő 

jogszabályi környezet kialakítása a 18. életévét még be nem töltött fiatal 

vadászjelöltek számára, annak érdekében, hogy a tapasztalatgyűjtést kellő 

időben, kellő mentorálás mellett kezdhessék meg. 

3) Hivatásos vadászok lődíj elszámolásának rendezése – az eddig 

alkalmazott rendszer elavulttá vált, szükséges új jogi alapokra helyezni a lődíj 

elszámolás rendjét, annak érdekében, hogy a hivatásos vadászok hozzá tudjanak 

jutni a jogszabályban meghatározott illetményükhöz, nem lőszerben, hanem 

pénzben. 

4) Tiltott vadászati eszközök pontosítása – a Vtv. rendelkezik a tiltott 

vadászati eszközökről, ugyanakkor a megyei területi szervezetektől beérkező 

javaslatok alapján is indokoltnak látjuk pontosítani a leírást a különböző 

céltávcsővel is kompatibilis, éjszakai célzást segítő eszközök kiszűrésére. 

5) Elektronikus akusztikai eszköz használata – róka, aranysakál és a 

vadászható varjúfélék egyik hatékony módszere az akusztikus eszközök 

használatával folytatott állománygyérítés, mely utóbbi jelentős ágazati érdek. 
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6) Bejelentési kötelezettség csökkentése – a vadászati engedéllyel 

kapcsolatos bejelentési kötelezettség törlése, tekintettel arra, hogy indokolatlan 

kötelezettség, főleg annak tudatában, hogy a külföldi vendégvadászok zöme az 

Európai Unió tagállamaiból érkezik hazánkba. 

7) Vadkár térítése a vaddisznóra előírt tervszámokkal összefüggésben – 

az afrikai sertéspestis megjelenését követően az elmúlt évek tapasztalatai alapján 

elmondható, hogy a vaddisznó állományával való gazdálkodás teljesen 

tervezhetetlenné vált, eltérő a megyei hatósági gyakorlat a tervszámok 

tekintetében, így indokolttá vált a vadkártérítési kötelezettség vaddisznóval 

kapcsolatos részletszabálya. 

8) Hullott agancs vadgazdálkodási értékének felemelése – a 

Vadászkamara álláspontja szerint a jelenleg meghatározott, 5000 Ft/kg érték 

túlságosan alacsony, kevésbé van visszatartó ereje, ráadásul a hullott agancs piaci 

árától is elmarad, így az illegális agancsgyűjtés felszámolására indított 

törekvések is büntető peres kategóriába kerülhetnek. 

9) Hivatásos vadász szolgálati napló – a szolgálati napló intézményének 

visszavezetésére tett javaslatot a Vadászkamara, amit a megyei területi 

szervezetek útján több hivatásos vadász is kért. 

10) Elektronikus vadászati napló – több piaci szereplő is kidolgozta az 

elektronikus vadászati napló szolgáltatást, melynek alkalmazása jogalkotói 

döntést igényel, azzal, hogy ezesetben szükségesnek tartjuk kidolgozni a 

mögöttes jogszabályi hátteret. 

11) Vadkár kerítésekkel kapcsolatos problémák – főként nagyvadas jellegű 

vadászterületeken jellemző, hogy a kultúrterületet 4-6 soros dróthuzallal, 

villanypásztorral veszik körül, mely a betakarítást követően is fent marad, az 

ilyen és ehhez hasonló kerítések befolyásolják a vad mozgását és jelentős károkat 

okoznak vadgazdálkodói oldalról nézve. 

 

B. Vadászkamarai törvény 

 

A Vadászkamara 2020. évben is folytatta informatikai fejlesztését a hivatásos- és 

sportvadászok nyilvántartására vonatkozó feladata kapcsán. A fejlesztés során lehetővé 

vált az ún. plasztik kártya jövőbeni bevezetése, illetve a megújult nyilvántartás más 

hatóságok felé történő adatszolgáltatási kötelezettségből fakadó feladatok teljesítése. 

Összességében elmondható, hogy olyan korszerű tagnyilvántartó rendszert sikerült 

kiépíteni, mely a korábbi évtizedek adatállományát a modern informatikai 

megoldásokkal a Vadászkamara napi ügymenetével ötvözi. A fejlesztés 2020. évben 

elérkezett ahhoz a mérföldkőhöz, ami mindenképpen jogszabálymódosítást igényel. A 

fejlesztéssel összefüggő jogszabálymódosítás elemeiben érintette Vadászkamarai 

törvényt, továbbá a Vtv-t, Vhr-t. A fentebb említett átfogó ágazati jogszabálymódosítási 

javaslatainkkal egyidőben komplex, szintén normaszöveg szintű javaslatot 

terjesztettünk elő a jogalkotó felé, mely hatályba léptetése alapvetően határozza meg az 

új típusú vadászjegyek gyártását. 
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C. Vadászvizsga rendelet 

 

A Vadászkamara Oktatási Szakbizottsága és a Központja több éve dolgozott és 2019. 

év folyamán normaszöveg tervezet formájában megküldte az Agrárminisztériumnak a 

vizsgarendelet szövegezését. Az elmúlt évben jelentős előrelépés a jogalkotó oldaláról 

nem történt ebben a témában, azzal együtt, hogy számos egyeztetés lebonyolítására 

került sor. Ezeken az alapvetésekben sikerült megállapodni, ugyanakkor számos részlet 

zárása átnyúlt a 2021. évre. Ígéretünk van a jogalkotótól arra, hogy a kodifikációs 

munkák zárultával a leegyeztetett szakmai tartalommal a nyár elején kihirdetésre kerül 

a jogszabály. 

 

D. Vadkárfelmérés 

 

A Földművelésügyi Értesítőben 2020. december 31-én és 2021. január 4-én megjelentek 

az egységes mezőgazdasági és erdei vadkárfelmérési útmutatók, melyek több éves 

egyeztetői munka eredményei, ami elsősorban a vadászokat és a gazdálkodókat tömörítő 

érdekképviseleti szervezetek, vagyis a Vadászkamara és a Nemzeti Agrárgazdasági 

Kamara által felkért és fizetett független szakértői testület munkáján alapul. 

 

A két szervezet mindvégig arra törekedett, hogy az egyes esetekben nagy különbségeket 

hozó vadkárbecslési eljárást olyan keretek között sikerüljön szabályozni, mely nem tesz 

lehetőséget nagy eltérések kialakulására a felmérési eljárásban. Ezzel véleményünk 

szerint amellett, hogy kiszámíthatóbb lesz maga a felmérési eljárás és ezáltal 

egységesebb bírói gyakorlat alakul ki, nem mellékesen hatékonyabbá válhat a vadkár 

problémakör legnagyobb feladata: a védekezési, megelőzési munka és annak 

gazdálkodó és vadászatra jogosult közti összehangolása is. 

 

A Vadászkamara részéről alapvetően továbbra is törekszünk arra, hogy a 

vadkárfelmérés eljárásrendje kötelező erővel bírjon, melynek jogi garanciái érdekében 

a két kamara közös jogszabálymódosítási javaslatokkal élt az Agrárminisztérium felé. 

A szaktárca álláspontja, hogy a jelen helyzetben is kötelező relevanciával kell 

alkalmazni a vadkárfelmérési útmutatót. 

 

4) Afrikai Sertéspestis (a továbbiakban: ASP): 

 

A Vadászkamara Központja a téma jelentőségére tekintettel folyamatosan egyeztet az 

afrikai sertéspestis problémaköréről. Az egyeztetések alkalmával az érdekképviseleti 

szervezetek és az állategészségügyi hatóságok között nincs vita abban az alapvető, 

hosszútávú stratégiai jelentőségű célban, hogy a vadásztársadalomnak is jól felfogott 

érdeke az ország mielőbbi mentesítése, melyhez a szükséges állategészségügyi terv és 

sarokpontok az Országos Főállatorvos koordinálásában megszülettek.  
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Jó hír és meg kell ragadni az alkalmat, hogy adott a lehetőség, miszerint az Országos 

Járványvédelmi Központ a mentesítési terv tekintetében további lehetőséget biztosít a 

folyamatos felülvizsgálatra és a gyakorlati tapasztalatok alapján történő 

finomhangolásra. A folyamatos munkakapcsolat fenntartása révén az OJK és a 

Vadászkamara között 2020. évben is több levélváltás is történt többek között a 

kártérítési összegek alapvetően néhány megyében jelentkező kifizetésének elhúzódása, 

a csoportos diagnosztikai elejtések ellenőrzése, a kártérítési összegek 2020. októberi 

csökkentése során felmerülő észrevételek kapcsán. A Vadászkamara egész évben 

törekedett a gyakorlati életből jövő, eseti észrevételek tolmácsolására is az OJK felé. 

Ennek keretében kértük a társasvadászatok előzetes megyei állategészségügyi hatósági 

engedélyezése során, hogy a vadászaton részt vevők beazonosításának alapja a 

vadászjegy szám legyen, tekintettel a különféle adatvédelemi előírásokra. 

 

A Vadászkamara a jövőben is mindent meg fog tenni annak érdekében, hogy az ASP 

felszámolását – a vadászok és az ágazat érdekeinek figyelembevételével – elősegítse. 

Ezen feladatok végrehajtásában továbbra is együttműködünk Országos Főállatorvos 

Úrral, az OJK kollégáival és a megyei Területi Szervezetinkkel, valamint az Országos 

Magyar Vadászati Védegylettel, tekintettel arra, hogy ezen járványügyi kérdés a 

vadászok érdekképviselete, vadgazdálkodási ágazat és az állategészségügyi 

szakirányítás együttműködése nélkül lehetetlen. 

 

A Vadászkamara és a Védegylet delegált Kollégái állandó résztvevői az akciócsoport 

egyeztetéseinek, melyben az előbbi egy-egy főn túl, döntő többségében állatorvosok, 

főként állategészségügyi, járványügyi és hatósági szakemberek, továbbá tudományos 

szakmai műhelyek vadbiológus kutatói vesznek még részt. 

 

5) VadON új informatikai szoftver 

 

A Vadászkamara Küldöttközgyűlése 2020. augusztus 11-i ülésén kapott 

tájékoztatást az új elektronikus nyilvántartási rendszer 2019-ben történt fejlesztési 

ütemezéséről és tervezett bevezetéséről. A beszámolóban már részleteztük, hogy az új 

nyilvántartó program fő funkciói 2019. december elejére már elkészültek, és a központi 

szervezet, valamint 3 önkéntesen vállalkozó megye (Baranya, Zala és Fejér) pilot 

(kísérleti) modellrendszerben élesítette a VadON programot 2020. január 1-jétől 

kezdődően. A többi Területi Szervezet 2020. április 1-jétől állt át az új program 

használatára.  

 

Az újonnan fejlesztett szoftver adatmigrációja és a kártyagyártás előkészítésének 

folyamataként a Vadászkamara a jelenlegi adatkezelési szabályoknak megfelelő 

adatlapot készített el, amit a sport- és hivatásos vadászoknak a vadászjegyük 2020/2021-

es érvényesítése során volt szükséges kitölteni. A VadON programban az 

adminisztrátorok minden megyében elvégezték az ehhez kapcsolódó adategyeztetési 

feladatot a meghatározott 2020. május 15-i határnapig.  

 

A járványhelyzet ellenére a program bevezetése zökkenőmentesen történt, fennakadás 

az átállás során nem volt tapasztalható. A rendszer bevezetéstől számított 1 év alatt 



 

15 
 

összesen 2 db kritikus hiba volt tapasztalható, ami azt jelentette, hogy az alkalmazás 

használata valamilyen okból kifolyólag korlátozva volt. Mindkét esetben 1 órán belül 

sikerült az észlelést követően elhárítani a problémát.  

 

A tervezett ütemezés sikeres megvalósítása okán a fejlesztési projekt tovább 

folytatódhatott. A rendszer használata során felmerülő új igények és a későbbre tervezett 

funkciók integrálásával kapcsolatos munka a II. fázissal már májusban megkezdődött. 

A VadON eszköztára elsőként a vadászvizsga modullal, később a vadászkutyás 

nyilvántartás, kitüntetések és végül a vadászati engedélyek funkcióhalmazzal bővült. 

 

A projekt döntéshozatalára az Elnökség által felhatalmazott Munkacsoport 25 

alkalommal ülésezett 2020-ban, melynek során az új specifikáció igényeit, szakmai és 

jogi kérdéseket, a tesztelések tapasztalatait vitatták meg és az egyes modulok 

élesítéséről is döntött. 2020. októberében már az online ügyfélszolgálat 

specifikációjának előkészítésén dolgozott a Munkacsoport, ami alapján a fejlesztésre 

vonatkozó új szerződés megkötése megtörtént és decemberben megkezdődhetett a 

felület kialakítása. 

 

6) Vadgazdálkodási kutatási program 

 

Az elmúlt években több esetben történtek mind a mezei nyúl, mind pedig az őz esetében 

a megszokott mértéket jelentősen meghaladó elhullások, valamint az őz tekintetében 

egyre gyakrabban figyelhetők meg rendellenességek a szaporodásban és az 

agancsalakulásban. Ezek a jelenségek különösen azokon a jórészt alföldi 

vadászterületeken aggasztóak, ahol a mezei nyúl és az őz vadászati és gazdasági 

szempontból is kiemelt fontosságú vadfajok. 

A jelentkező problémák egy részének köze lehet a klímaváltozás hatására a hazai 

termesztett növényeken és takarmányokban is egyre gyakrabban előforduló mikotoxin 

szennyezettséghez. 

A Vadvédelmi és Vadgazdálkodási Bizottság a jelenség mértéke miatt elsőként a „A 

mezei nyúl és az őz állománycsökkenésében a mikotoxikózisok lehetséges szerepének 

vizsgálata alföldi élőhelyeken” című kutatási programot javasolta támogatásra. 

A kutatási program célja az, hogy Kelet-Magyarország apróvadas jellegű területein 

megvizsgálja a mezei nyúl, illetve az őz esetében előforduló, fentebb említett 

állategészségügyi problémák és a mikotoxin szennyezettség közötti összefüggéseket, 

továbbá megbecsülje a problémák területi kiterjedését és javaslatokat adjon azok 

megelőzésére. 

A kutatást a Pécsi Tudományegyetem Vidékfejlesztési Intézete irányítja, melynek 

igazgatója a program szakmai vezetője prof. dr. Szemethy László. Ezen intézet dolgozza 

ki a kutatási terveket, készíti elő az adat- és a mintagyűjtést, majd szakértők és 

szaklaboratóriumok bevonásával feldolgozza, elemzi és értékeli, a gyűjtött megfigyelési 

adatokat és mintákat. A program megvalósításával kapcsolatosan a Vadászkamara 
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megbízási szerződést kötött a Pécsi Tudományegyetem tulajdonában álló céggel a 

2020.08.01. és a 2021.07.31. közötti időszakra. 

A vizsgálatokban érintett kutatókkal és a Vadászkamara szervezetén belül – a Területi 

Szervezetek titkárainak bevonásával – kialakításra került az egész Alföldet lefedő 

kutatási program operatív szerkezete: a kutatáshoz szükséges mintagyűjtés és 

megfigyelések hatékony megszervezésének érdekében a Vadászkamara területi 

koordinátori hálózatot hozott létre. A területi koordinátorok a szervezési feladatok 

mellett segítik a programban részt vevő vadászatra jogosultak és a központi szervezet, 

valamint a szakmai vezető közötti kommunikációt. 

A kutatási program az alábbi négy egymásra épülő részből áll: 

1. szisztematikus állománymegfigyelés (monitoring) 

2. terítékvizsgálat zsigereléskor 

3. trófeavizsgálat terítéken és trófeabírálaton 

4. mintagyűjtés laboratóriumi vizsgálatra (vadászati idényben). 

A programmal kapcsolatos megfigyeléseket és mintavételt 9 megye több, mint 20 

vadászatra jogosultja végzi. 

 

III. 

 

BIZOTTSÁGI MUNKA 

 

1) Felügyelő Bizottság 

 

A Felügyelő Bizottság a 2020-as évben is a 2018-2022 közötti ciklusidőszakra 

vonatkozóan meghatározott ügyrendje szerint végezte működését. A Biztottság 2020. 

év elején meghatározta éves munkatervét, melyeket a pandémia miatt bevezetett 

korlátozások mellett valósított meg. 

 

Az ellenőrzést végző bizottsági tagok 2020. februárjában ismertették a 2019. évre 

vonatkozó ellenőrzések tapasztalatait, az ellenőrzésekről készített jegyzőkönyvek 

megállapításait. Az ellenőrzés alá vont Győr-Moson-Sopron megyei Területi Szervezet, 

Hajdú-Bihar megyei Területi Szervezet, a Főváros és Pest megyei Területi Szervezet, 

valamint a Központ esetében megállapították, hogy az ellenőrzött szervezetek 

felkészülten, korrekten összekészített anyagokkal várták az ellenőröket, az eljárás során 

intézkedési javaslat nem került megfogalmazásra, azonban felhívták a figyelmet a 

kisebb hiányosságokra. 

 

A Bizottság tagjai a 2019. évre vonatkozó pénzügyi beszámolót véleményezésre 

elektronikusan megkapták a 2020. július 17-ei Elnökségi ülés, illetve a 2020. augusztus 
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11-ei tatai Országos Küldöttközgyűlés előtt. A Bizottság tagjai a pénzügyi beszámolóval 

együtt véleményezték a Vadászkamara 100%-os tulajdonában álló Széchenyi Kft. 

jegyzett tőkéjének megemelésére vonatkozó előterjesztést is. 

 

A 2020. évi munkatervben meghatározott megyei Területi Szervezetek ellenőrzési terve 

alapján a kijelölt ellenőrök ősszel, a Somogy megyei Területi Szervezeténél a 

helyszínen, Borsod-Abaúj-Zemplén megye Területi Szervezeténél dokumentumok 

alapján folytattak le ellenőrzést. Az ellenőrzésre kijelölt Nógrád megyei Területi 

Szervezetnél elnapolták az ellenőrzést a járványügyi kockázatok miatt. A Központnál a 

pénztári bizonylati fegyelem megtartását, az elnökségi határozatokban foglaltak 

megvalósulását ellenőrizték a megküldött dokumentumok alapján. A segítő szándékú, 

feltáró ellenőrzések szabálytalanságot nem állapítottak meg. 

 

Szabó Ferenc, az Országos Magyar Vadászkamara Felügyelő Bizottságának elnöke 

2021. január 3-án váratlanul elhunyt. Gyászoló családja fájdalmában osztozva, emlékét 

vadásztársi kegyelettel őrizzük. 

 

2) Jogi Bizottság 

 

A Vadászkamara az Alapszabály 18. § (1) bekezdés értelmében országos bizottságként 

létrehozta a Jogi Bizottságot, amelynek elnökét az Országos Küldöttközgyűlés 

választotta meg, tagjait pedig az elnök javaslatára az országos elnökség kérte fel. A Jogi 

Bizottság az Alapszabály értelmében javaslattevő, véleményező és szaktanácsadó 

szervezetként került megalakításra. Alakuló ülését 2019. február 7-én tartotta.  

A 2020-as évben a pandémiás helyzet miatt a Vadászkamara testületi szerveinek ülését 

is ritkábban, vagy egyáltalán nem lehetett megtartani, miután a kormányrendelet 

értelmében a nyári néhány hónap kivételével mindennemű összejövetelt és rendezvényt 

a jogszabály nem engedett meg. Ez kihatott a Jogi Bizottság működésére is, illetve 

miután felkérést sem kaptunk, , hogy véleményező vagy szaktanácsadói minőségünkben 

eljárjunk, így a Jogi Bizottság 2020-ban ülést nem tartott.  

Csak remélni tudjuk, hogy a korlátozások fokozatos enyhítésével 2021-ben a 

Vadászkamara egyéb testületi szervezeteivel együtt a Jogi Bizottság is el tudja majd 

látni az Alapszabályban előírt feladatait.  

 

3) Etikai Bizottság 

 

Az etikai eljárásoknak a kötelező vadászkamarai tagság különös jelentőséget adhat, 

mivel súlyos esetekben az eljárások kimenetele a kizárás, ezáltal a vadászati lehetőség 

hosszú távú megszűnése is lehet. 

Az Etikai Szabályzat 2019-ben módosításra került, összefüggésbe hozva a már 

megtörtént törvénymódosítással az etikai eljárásokat tartalommal tölti meg, és elősegíti 

a megfelelő gyakorlat kialakulását. 
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Az országos Etikai Bizottság 2020-ban két üggyel kapcsolatban beérkezett 

fellebbezéseket tárgyalta meg. Mindkét ügyben a Vadászkamara Tolna Megyei Területi 

Szervezeténél működő Etikai Bizottság Etikai Tanácsának elsőfokú határozatával 

szemben nyújtottak be fellebbezést az érintett sportvadászok. A másodfokú eljárások 

lefolytatására az országos Etikai Bizottság elnöke az Etikai Szabályzat rendelkezéseinek 

megfelelően Etikai Tanácsot hívott össze, amely 2020. július 8-án ült össze. 

Az egyik esetben, az Etikai Tanács által tárgyalt ügyben az eljárást kezdeményező 

sportvadász nyújtott be fellebbezést az eljárás alá vont három sportvadásszal szemben 

első fokon kiszabott szankciók súlyosítása érdekében. A másodfokú Etikai Tanács a 

fellebbezést elutasította, mivel a rendelkezésére álló információk alapján az eljárás 

tárgyává tett cselekmények nem valósítottak meg vadászetikai vétséget. 

A másik esetben, a másodfokú Etikai Tanács által tárgyalt ügyben első fokon öt 

sportvadász kezdeményezett eljárást másik öt sportvadásszal szemben. Az elsőfokú 

eljárással kapcsolatban az öt eljárás alá vont személy közül három személy nyújtott be 

fellebbezést, amelyben a velük szemben hozott elmarasztaló határozatok hatályon kívül 

helyezését kérték. A másodfokú Etikai Tanács a fellebbezéseknek helyt adott és a 

megtámadott határozatokat hatályon kívül helyezte, mivel az elsőfokú etikai eljárás 

lefolytatását szabálytalannak minősítette. 

 

4) Pénzügyi-Gazdálkodási Bizottság 

 

A Pénzügyi és Gazdálkodási Bizottság a 2020-as évben a 2018-2022 közötti 

ciklusidőszakra vonatkozóan meghatározott ügyrendje szerint végezte működését. A 

Bizottság stratégiai feladatai közé tartozik a Felügyelő Bizottság munkájának segítése, 

valamint a Területi Szervezetek gazdálkodására, pénzügyi-számviteli rendjére 

vonatkozó jogszabályoknak való megfelelés érdekében a belső szabályzatok 

aktualizálásában való aktív közreműködés. 

 

A Bizottság korábbi elnöke 2019. év végén egészségügyi okokra hivatkozva lemondott 

bizottsági elnöki tisztségéről, így 2020. év első félévében elnök nélkül maradt a 

Bizottság, ülést nem tartott, vállalt feladatait nem tudta teljesíteni.  

A új elnököt a 2020. augusztus 11-ei tatai Országos Küldöttközgyűlés választotta meg, 

az Elnökség javaslata alapján. A Bizottság új elnöke felvette a kapcsolatot a Bizottság 

tagjaival, a pandémiával összefüggésben bevezetett korlátozások miatt azonban 

bizottsági ülésre 2020. évben nem kerülhetett sor.  

 

5) Vadvédelmi és Vadgazdálkodási Bizottság 

 

A Bizottság 2020-ban két rendes, és egy kétnapos kihelyezett ülést tartott. A kihelyezett 

ülésen a bizottság tagjai a napirendben foglalt feladatok megvitatásán túl, a 2021-es 

„Egy a Természettel” Vadászati és Természeti Világkiállítás Somogy megyei 

helyszíneivel is megismerkedhettek. 
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Az év első felében a bizottság legfontosabb feladatai a Vadgazdálkodási Alap pályázati 

rendszeréhez kapcsolódtak. Januárban döntést hozott a 2020/2021. vadászati év 

pályázati felhívására beérkezett pályázatokkal kapcsolatban, amelyhez a Bizottság 

tagjai az egységes szakmai alapokon nyugvó elbírálás érdekében jelentős előkészítő 

munkát végeztek. 

Új, fontos elemként jelentkezett bizottsági feladatkörben a Kiemelt Kamarai Programok 

forrásaiból támogatásra kerülő vadbiológiai kutatások témáinak meghatározása, ezt a 

bizottság 2020. június 17-én tartott ülésén tette meg. 

A bizottság az elmúlt években az apróvadgazdálkodás szempontjából leginkább jelentős 

alföldi megyékben jelentkező, számottevő mértékű őz és mezei nyúl elhullás, illetve az 

ezen fajoknál előforduló szaporodási rendellenességek miatt elsőként a „A mezei nyúl 

és az őz állománycsökkenésének vizsgálata alföldi élőhelyeken” című kutatási tervet 

támogatta. 

A fenti kutatási téma mellett a bizottság felhatalmazta a Vadászkamara Központi 

Szervezetének munkatársait, hogy kezdjék meg az egyeztetést a Szent István Egyetem 

Vadbiológiai Tanszékével1 a Vadgazdálkodási Alap hatásait vizsgáló monitoring 

rendszer kialakításáról. 

A bizottság 2020-ban is előkészítette a hagyományos, országos, szakmai konferenciát 

„Járványok hatása a vadgazdálkodásra” címen, sajnos azonban a koronavírus 

járványhelyzet annak megtartását nem tette lehetővé. 

Februárban kiadásra került a 2019. évi konferencia kerekasztal beszélgetése alapján 

készült kiadvány, „A vadgazdálkodás időszerű kérdései” sorozat 18. kötete, „A 

nagyvadgazdálkodás aktuális problémái és megoldásuk lehetőségei” címen, 600 

példányban. 

Az eddig említetteken túl a Vadvédelmi és Vadgazdálkodási Bizottság foglalkozott még 

a vadgazdálkodást érintő jogszabály módosítások véleményezésével és a Közös 

Agrárpolitika reformjával. 

 

6) Természetvédelmi és Erdészeti Szakbizottság 

 

A héttagú Szakbizottság a vírushelyzetre való tekintettel 2020-ban kizárólag online ülést 

tartott, a zöldítéssel kapcsolatos konferenciáját viszont sikerült személyes jelenléttel 

megszervezni. 2020. július 13-án és október 28-án megtartott ülések segítségével az 

alábbiakban részletezett feladatok ellátására került sor. 

 

A Szakbizottság, felismerve az agrártámogatási rendszer környezetre gyakorolt hatását, 

már 2019-ben szakértők bevonásával feltérképezte a tárgykör problémás pontjait. A 

Szakbizottság szervezésében „A zöldítés vadgazdálkodásra gyakorolt hatása – ágazati 

helyzetértékelő” című konferencia megtartására került sor 2020. szeptember 9-én, a 

 
1 azóta Magyar Agrár- és Élettudományi Egyetem Vadbiológiai és Vadgazdálkodási Tanszék 
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hatvani Széchenyi Zsigmond Vadászati Múzeum dísztermében. A prof. dr. Heltai 

Miklós által moderált és szakmailag vezetett rendezvény előadói (prof. dr. Faragó 

Sándor (Soproni Egyetem), Tóth Péter (MME), Kovács Gyula (NAK)) vadgazdálkodási 

szempontból értékelték a zöldítés egyes elemeit, a támogatási rendszer ágazatra 

gyakorolt hatását. Ezután az Agrárminisztérium Támogatáspolitikai Főosztályának 

Osztályvezetője ismertette a 2021-2027-es Közösségi Agrárpolitika (a továbbiakban: 

KAP) stratégiai tervezésének lehetséges útját.  

  

A szakmai előadásokat követően kerekasztal beszélgetés következett, ahol a 

szakemberek, gyakorlott gazdálkodók elmondhatták tapasztalataikat és nézeteiket 

megoszthatták a jelenlévőkkel.  

A délután folyamán a Nógrád megyei Kozárdon, Hajas Péter Pál gazdálkodási területén 

végzett komplex élőhelyfejlesztési beavatkozásokat tekinthették meg az érdeklődők. Az 

apróvad érdekében végzett agrotechnikai beavatkozások, a gondos tervezés és az 

igénybe vett támogatási elemek gyakorlati bemutatása megerősítette és elmélyítette a 

konferencián elhangzottakat.  

  

A Konferencia tanulságai alapján a Vadászkamara szakértői csoportot (a továbbiakban: 

KAP-munkacsoport) hívott életre, melynek tagjai között szerepel a Szakbizottság 

elnökén, prof. dr. Heltai Miklóson kívül annak titkára Hajdu Márk, illetve Polonkai 

László, bizottsági tag is. A KAP-munkacsoport feladatköre annak súlya miatt a 

beszámolóban részletezésre kerül.  

Magyarországnak – Európai Uniós kötelezettségei miatt – rendelkeznie kell egy un. 

„Inváziós fajok cselekvési terv”-vel, melyet az Agrárminisztérium szakmai egyeztetésre 

megküldött a Vadászkamara részére. A Szakbizottság véleményezte a megkapott 

munkaanyagot.  

  

A 2020. évben nem került kiírásra a Vadgazdálkodási Alap pályázata, mely így kiváló 

lehetőséget adott a következő éves kiírás előkészítésének. Ennek jegyében, bizottsági 

munka keretében megtörtént a Vadgazdálkodási Alap célterületeinek szakmai 

felülvizsgálata, különös tekintettel a „2/1. Fás szárú fajokból álló szegélyek, gyümölcsös 

fasorok kialakítása, rágóerdő telepítés, csenderesek, vadbúvók kialakítása” című 

célterületre. 

 

7) Vadászati Hagyományokat Ápoló és Kulturális Bizottság  

 

A Vadászati Hagyományokat Ápoló és Kulturális Bizottság (a továbbiakban: Bizottság) 

a Budakeszin található vadászok szoborparkjának fenntartási munkáival 2020-ban is 

Ádám Jenőt bízta meg, amely maradéktalanul megvalósult. A Karácsonyváró vadász 

szentmise és komolyzenei koncert elnevezésű program a pandémia helyzet miatt 

elmaradt, azonban 2021-ben, ha a járványhelyzet lehetővé teszi újra megrendezésre 

kerülhet. A korábbi rendezvénysorozathoz illeszkedően került megrendezésre a VII. 

Nemzeti Vadászkürt verseny, melyet a Kiskunsági Vadászkürt Egyesület szervezett 
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2020. augusztus 22-én Hetényegyházán, a Vackor Vár erdei iskolában. Ezen a jeles 

eseményen 6 magyar kürt együttes mérettette meg magát, valamint 2 újonnan alakult 

csapat pedig minősítésen vett rész. 

  

A Bizottság a korábbi években elkezdte a Nemzeti Értéktárba szóló javaslat 

kidolgozását arra vonatkozóan, hogy a magyar vadgazdálkodás és szakmai örökség, 

mint szellemi érték, illetve a hazai vadállomány, mint megújítható természeti erőforrás 

a nemzeti értéktárba felterjesztésre kerüljön. 2020. évben részben a járványhelyzet miatt 

a Bizottság a vállalással kapcsolatban annak elemeit megvalósítani nem tudta, így 

költséget sem számolt el.  

  

Tekintettel arra, hogy a Bizottság 2020. évi vállalásai között, jellegéből fakadóan olyan 

elemek voltak, melyeknek a járványhelyzet nem kedvezett, így az Unesco nemzeti 

értéktárba felvett Magyar vadászati hagyományok gondozási tevékenysége, illetve az 

Erdei iskolai nevelésben részt vevőknek szóló műhelytalálkozó szintén elmaradtak. 

Ezeket a programelemeket a Bizottság 2021. évben a lehetőségekhez mérten szintén 

meg szeretné rendezni. 

 

8) Oktatási Szakbizottság  

 

Az Oktatási Szakbizottság a vállalt feladatait az országos elnökség által elfogadott 2020. 

évi költség- és feladattervben foglaltak szerint – részben a pandémia, részben a technikai 

feltételek hiánya miatt – nem tudta maradéktalanul teljesíteni.  

A Szakbizottság a 2020. évi feladattervét a korábbi évekhez hasonlóan a Vadászkamara 

2018-2022 közötti ciklusára előirányzott feladataival szinkronban (az ott megjelölt 

határidők betartásával) állította össze és hagyta jóvá. 

 

A Szakbizottság 2020-ban főként a fentebb leírt pandémia miatt, egy alkalommal tartott 

rendes ülést, ezen felül a működéssel és az aktuális feladatokkal kapcsolatban az 

ügyrendben foglaltak szerint elektronikus kapcsolattartást és szükség esetén szavazást 

valósított meg. Az év első felében a Szakbizottság folyamatosan egyeztette álláspontját 

és javaslatait a Vadászkamara Központjával a vadászvizsgát megelőző tanfolyamról és 

a vadászvizsgáról szóló 126/2013 (XII.17.) VM rendelet átfogó módosító javaslatról, 

melynek a kodifikálás előtti munkaanyagát a jogalkotó utólagos egyeztetésre 2020. 

második félévében küldte meg. Ezzel kapcsolatban a Szakbizottság és a Vadászkamara 

Központja egyeztető tárgyaláson vett rész 2020. augusztus 26-án, az 

Agrárminisztériumban. A Szakbizottság sajnálattal állapította meg, hogy a 

vizsgarendelet módosítása a mai napig nem történt meg. 

 

A Szakbizottság 2020. október 26-án megtartott rendes ülésén Bögöti Gábor által 

kiegészített napirendben akként foglalt állást, hogy a hivatásos vadász képzés 

integrálása az erdészképzésbe jelentős problémát okoz a tradicionális képzőhelyek 

jövőjének tekintetében. Régóta visszatérő, illetve a Szakbizottság napirendjén évről-
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évre szereplő problémakörről van szó, amelynek kapcsán a Szakbizottság 

megfogalmazta, hogy elkészít egy problématérképet, illetve egy átfogó anyagot a 

Vadászkamara Központja számára. A kérdéskör sarokpontjait megismerve, a 

Vadászkamara a jövőben egy egyeztető tárgyalást tudna kezdeményezni a megfelelő 

döntéshozó fórumok, oktatási intézmények, illetve az Agrárkamara és a Kereskedelmi 

és Iparkamara bevonásával a szakképzés jövőjének biztosítsa érdekében. Mindezek 

további feladatai a Szakbizottság 2021. évi tervében is szerepelnek. 

 

A 2020. év végi vadászati idény módosítás kapcsán a Szakbizottság felülvizsgálta és 

javította a vadászvizsga vonatkozó kérdéseit, továbbá az írott tananyagot egyaránt. 

 

9) Kinológiai Szakbizottság 

 

A Vadászkamara vadászkutyás rendezvényeire is rányomta bélyegét a koronavírus 

járványügyi helyzet, illetve az azzal kapcsolatos korlátozó intézkedések. A 

rendezvényekre vonatkozó korlátozásokat a Vadászkamara a vadászvizsgák időszakos 

szüneteltetésén túl a VAV vizsgákra is kiterjesztette. Ennek eredményeként 2020. évben 

mindösszesen 303 vadászkutya tudott vadászati alkalmassági vizsgát tenni, mely 

hozzávetőlegesen a korábbi évek kétharmada. 

Az eredményes VAV vizsgát tett vadászebek jelentős része – közel 80%-a – továbbra is 

a népszerű vizslafajták, amelyek közül még mindig a rövidszőrű magyar- és német 

vizslák a legkedveltebb fajták. 

 

2020. novemberétől hatályos az a törvénymódosítás, amely engedélyezi az erdélyi kopó 

terelővadászaton való alkalmazását. A fajta vadászati használatával kapcsolatos 

szabályozás kialakításában a szakbizottság is kifejtette álláspontját. 

 

A magyar agár VAV szabályzat tekintetében végre sikerült elérni, hogy az érintett 

tenyésztő-, és fajtagondozó szervezetekkel elfogadják a tervezetet, melyet jóváhagyásra 

és hivatalos megjelentetés céljából megküldtünk az Agrárminisztérium részére. 

 

A beszámoló évében az Országos Vizsla Főverseny a megszokott szervezési keretek 

között zajlott annak ellenére, hogy szándékaink szerint azt a V4 tagországok vizslás 

vadászainak részvételével nemzetközi környezetben kívántuk megrendezni. A 

pandémiás helyzet ezt is ellehetetlenítette, így különösen nagy kihívást jelent majd a 

világkiállítás évében megjelenni a nemzetközi porondon a rendezvénnyel.  

Az Egy a természettel Nemzetközi Vadászati és Természeti Világkiállítás keretében 

2021. október 8-10. között kerül megrendezésre a CACIT Nemzetközi Mindenes 

Vizslaverseny, melynek megfelelő előkészítéséhez szervezőbizottság alakult, 

lefektetésre kerültek az alapelvek és nyolc európai ország vadászati szervezetei részére 

két nyelven megküldtük az előzetes felhívást. 

 

10) Hagyományos Vadászati Módok Szakbizottsága 



 

23 
 

 

A Szakbizottság 2019-ben részt vett a vadászvizsgát megelőző tanfolyamról és a 

vadászvizsgáról szóló 126/2013. (XII. 17.) VM rendelet módosítás-tervezetének 

kidolgozásában. 2020-ban minisztériumi egyeztetés után a Vadászkamara 

véleményezésre újra megkapta a tervezetet, melynek a hagyományos vadászati módokat 

érintő szakaszait felülvizsgálta.  

 

A Szakbizottság célul tűzte ki, hogy a nagyobb vadásznapokon/ rendezvényeken 

egységesen – mind a 4 hagyományos vadászati módot képviselve – megjelenik, 

népszerűsítve a hagyományos vadászati módokat, illetve a vadászat társadalmi 

elfogadottságát is szélesíteni igyekeznek. A hagyományossá vált mihályfai 

hagyományőrző vadásznap a vírushelyzet miatt elmaradt, azonban a 2020. augusztus 

28-29-én megrendezésre került Országos Vadásznapon a Szakbizottság színvonalas 

bemutatókkal járult hozzá a programokhoz, ezzel népszerűsítve a vadászatot és a 

hagyományos vadászati módokat. 

 

A XIII. a Gödöllői Vadásznapon 2020. szeptember 12-13.-án agárfuttatással 

egybekötött előadás hangzott el az agarászatról. 

 

Fontos és megoldandó kérdés a vadászsólymok tartására vonatkozó jogszabályok 

módosítása, mely elsősorban jogharmonizációs feladatokat jelent. Ezzel egyidejűleg 

azonban a tartási engedélyeztetés egyszerűsítése is szükséges lenne. Ezért a 

Szakbizottság korábban szakmai javaslatcsomagot állított össze a 348/2006. (XII. 23.) 

Korm. rendelet módosításának ügyében. A 2020. évben az Agrárminisztériummal 

folytatott egyeztetések során a módosítási javaslatok a Vadászkamara Központja által 

beadásra kerültek, ezt megelőzően a Szakbizottság véleményezte azokat.  

 

A vírushelyzet miatt a személyes találkozással járó szakbizottsági ülések helyett 2020-

ban a Szakbizottság november 25-én, online döntött a szakmai kérdésekben.  

 

11) Állategészségügyi Szakbizottság 

 

Az Országos Magyar Vadászkamara Állategészségügyi Szakbizottsága 2020-ban 

befejezte a jellemzően alföldi megyékben a vadászatra jogosultak közreműködésével 

folytatott tömeges őzelhullás vizsgálatát. A vizsgálat lezárásáig összesen öt megyéből 

(Békés, Borsod-Abaúj-Zemplén, Hajdú-Bihar, Pest és Szabolcs-Szatmár-Bereg megye), 

16 minta vizsgálata valósult meg, melyek eredményének kiértékelése a bizottság 

elnökének váratlan lemondása miatt még várat magára, de a későbbiekben várható 

publikálásuk. 

 

A Szakbizottság elnökének 2020. év júliusában történt lemondása, valamint a pandémia 

miatt bevezetett korlátozások révén az év második felében a Szakbizottság ülést nem 

tartott, a további vállalt feladatait így nem teljesítette. 
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A 2021. évben a Szakbizottság működésében stratégiai kérdés az új elnök felkérése, 

melyet követően be kell fejezni az őzelhullás vizsgálatok kiértékelését, valamint lehet 

folytatni a szakmai munkát. 

 

12) Vadász és Sportlövő Szakbizottság 

 

Az elmúlt évben a Vadász és Sportlövő Szakbizottság az Elnökség által jóváhagyott 

programját csak részben tudta megvalósítani, ugyanis a járványhelyzetre való tekintettel 

összejövetelek megtartására nem kerülhetett sor. Bizottsági ülést és a tradicionális 

fegyverek népszerűsítését célzó versenyt ebben az évben nem volt lehetőség megtartani. 

 

Azonban a tervezett vadászvizsgára felkészítő lőoktatók továbbképzését önkétes 

jelentkezés alapján 5 megyei Területi Szervezet vállalta, a járványhelyzet kedvezőtlen 

alakulása miatt végül csak 4 helyszínen (Pest, Baranya, Jász-Nagykun-Szolnok és 

Szabolcs-Szatmár-Bereg megyében) valósult meg.  

A helyszínenként kétnapos elméleti és gyakorlati programot Varga András kétszeres 

Európa-bajnok sportlövő, képzett APSI lőoktató tartotta. Az oktatási anyag nem csak az 

új vadászok lővizsgájára való helyes felkészülést tartalmazta, hanem az elméleti és 

gyakorlati program keretében az aktív vadászok is fejleszthették lőtudásukat az 

eredendően angol tudásbázisra támaszkodó helyes gyakorlatok elsajátításával. 

 

A program fogadtatása eredményes volt, a résztvevők érdeklődése, együttműködése 

pedig kiváló.  

A megismert helyszíneken nagyon nagy különbségeket tapasztaltunk az oktatók 

felkészültsége, a lőtéri körülmények és a rendelkezésre álló eszközök tekintetében. A 

vizsgák nem egységes feltételek között zajlanak, a feladatokat nem egységesen 

értelmezik a lőterek. Ezen a területen további jelentős szervezői-oktatói munkára van 

szükség. 

 

IV. 

 

 

TÁJÉKOZTATÁS ÉS KOMMUNIKÁCIÓ A 

 2020-AS ÉVBEN 

 

A pandémiás időszak okán a kommunikációs terület is kihívásokkal nézett szembe, 

amelynek részleteiről az alábbiakban látható összefoglaló. 

 

1. Honlap, Facebook, Instagram 

 

A Vadászkamara továbbra is egy honlapot (www.omvk.hu), továbbá egy facebook 

(https://www.facebook.com/vadaszkamara)  oldalt működtet. A kommunikációs 

felületek még szélesebbé tétele céljából 2020 októberében Instagram oldal 

http://www.omvk.hu/
https://www.facebook.com/vadaszkamara
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(https://www.instagram.com/vadaszkamara/) is indult a Vadászkamara égisze alatt, 

amelyen az információk párhuzamosan kerülnek frissítésre a másik két oldallal. Az új 

felület indításának oka elsősorban az volt, hogy a társadalom fiatalabb szegmense már 

ezen keresztül tájékozódik és könnyebb információt közölni feléjük ebben a formában. 

Az oldalnak a képi megjelenés a fő profilja, amely az események minimális száma miatt 

nehezen teljesíthető, azonban a cél az, hogy minél többen követhessék ott is munkánkat. 

 

A Vadászkamara online jelenléte 2020-ban tovább erősödött. Az elmúlt év folyamán a 

honlapra összesen 269 darab közlemény került fel, amelyeket a Központi Szervezet és 

a Területi Szervezetek töltöttek fel. Sajnos az itt megjelenő számokon is látható, hogy a 

pandémiás helyzet miatt számos rendezvény és a hozzájuk kapcsolódó közlemények, 

hírek elmaradtak. 

 

Átlagosan 20-30 hír kerül fel havi szinten a honlapra, amely szám a pandémiás időszak 

végeztével, valamint az események és a Vadászkamara feladatainak függvényében 

növelhető. Továbbá, a megyék részéről egyre több érdeklődés, javaslatkérés érkezik a 

gyakorlatban történő feltöltésekkel kapcsolatban.  

 

Oldalmegtekintés összesen 256 142 esetben történt, ebből központi megtekintés 

123 824 db, fennmaradó része megyei oldallátogatás. A honlap mellett kiemelt szerepe 

van a facebook oldalnak, hiszen a társadalom széles rétege ezen keresztül érhető el a 

leghatékonyabban.   

A facebook oldalt 2018. március 17-től (ekkor indult az oldal) 2018. december 31-ig 

7257 fő, 2019. január 1-től 2019. december 31-ig bezárólag 7931-en követték. A 2020-

as évben január 1-től december 31-ig bezárólag 9021 fő követte az oldalt. Mindebből 

arra lehet következtetni, hogy a 2020-as évben 1090 követővel bővült a facebook profil. 

Az oldal megtekintettségét figyelembe véve 2020 novemberében az általunk 

meghirdetett rajz-, és fotópályázat került feltöltésre, 23 ezres megtekintettséget 

produkáltunk. 24 ezres megtekintettséget ért el márciusban a pandémiás időszak 

vonatkozásában meghirdetett vélemények kikérése a vadgazdálkodás szemszögéből 

anyag, továbbá közel 26 ezren tekintették meg a 2020. augusztusában megtartott 

Országos Vadásznap programtervét, és több, mint 26 ezres érdeklődést eredményezett 

a Múzeumban, szintén augusztusban meghirdetett vadász és gyermeknap felhívása. 

Több esetben is feltöltésre és megosztásra kerültek olyan képeket tartalmazó mappák, 

amelyek által egy-egy eseményről több képes információ jutott el látogatóinkhoz, mint 

a honlapon keresztül, ahol korlátozott a képek feltöltésének száma. 

Az oldalra alapvetően a honlapunkon megjelenő országos és megyei tartalmak kerülnek 

ki egy rövid ajánlóval, valamint az M5 stáb által leforgatott „Erdei utakon Reviczky 

Gáborral” című heti anyagok. A 2020-as évben 48+6 adás készült el a Vadászkamara 

támogatásával, amelyet sugároztak az MTVA M5, ETV Erdélyi Magyar TV, PANNON 

TV Szabadkai TV, UNGVÁR 21 Tv csatornáin, 52 tematikus adásban, 26 perces 

műsoridővel, minden héten. Az említett csatornákon, premier és ismétlő adások 

https://www.instagram.com/vadaszkamara/


 

26 
 

tekintetében átlagosan 37 - 48 ezer az elért nézőszám egy adás tekintetében. Online 

formában 5 helyen (hazaivadasz.hu, facebook.com, mediaklikk.hu, idokep.hu, 

youtube.com) kerülnek megosztásra a felvételek. Kiemelendőek a 2020-as év 

törzsadatai, melyek szerint az adások, kisfilmek megjelenítési száma 11.666.813, 

megtekintések száma 1.735.848, nézési idő 68.575,2 óra = 2.898,8 nap = 7,94 év 

folyamatos nézés, legnagyobb arányban (32,7%) a 35-44 év közöttiek nézik, a 

megtekintések nemek közötti arány férfi 62,4%, nő 37,6%. 

 

2. Sajtókapcsolatok 

 

Az elmúlt évekhez hasonlóan kezeltük a sajtó megkereséseit is. Általánosságban olyan 

témákkal keresnek meg minket, melyek a vadászat megítélését kifejezetten aláássák, 

úgymint például vad megjelenése belterületen, vad-gépjármű ütközés, vadászbalesetek 

stb.  

 

A 2020. évben még kiemeltebben koncentrálunk a folyamatos kommunikációra a média 

képviselőin keresztül is, hiszen így nyertünk nagyobb felületet vadászaink és a vadászat 

iránt érdeklődők felé a pozitív hírek megjelentetésére. Így a 2019. évhez képest sikerült 

több vadászatot, vadászati tevékenységet objektívan bemutató anyagot eljuttatnunk az 

országos médiába, továbbá a pandémiás helyzet okán többszöri, folyamatos tájékoztatás 

történt.  

  

Ahogy az a korábbi években is jellemző volt, sajnálatos módon több, a vadászokat, a 

vadászatot támadó, ezeket negatívan bemutató hír, illetve álhír jelent meg, melyekre a 

Vadászkamara a vadászok érdekeit képviselve válaszolt, és fellépett a megtévesztő vagy 

nem valós híresztelések ellen. Több országos sajtóorgánumnál sikerült elérni, hogy a 

vadászatot érintő hír közlése előtt megkeressék a Kamarát és kérjék véleményünket az 

objektív tájékoztatás érdekében vagy írásos válasz-közlemény vagy hanganyag 

formájában. 

 

3. Belső kommunikáció 

 

A Központ és a megyék közötti hivatalos információcsere a korábbi gyakorlatnak 

megfelelően az illetékes kollégák közötti email-ek és körlevelek formájában történik.  

  

Pozitívumként említhető meg, hogy a megyei Területi Szervezetek egyre több 

alkalommal ajánlanak fel hírt megosztásra vagy kérnek segítséget a még szélesebb 

körben történő közzétételre.  

 

Továbbra is a belső kommunikáció részét képezi a Vadászévkönyv, amelyet 22. 

alkalommal adtunk ki. A megszokottól eltérően most az 1971-es Vadászati 

Világkiállítás égisze alatt készült el, elővezetve a 2021-es Világkiállítást. A közel 180 
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oldalból 120 oldal az „Egy a Természettel” Nonprofit Kft. által készült, kifejezetten 

bemutatva főként a Világkiállítás előkészületeit. 

   

4. Kiemelt országos rendezvények, kezdeményezések, eredmények 

 

FeHoVa 

 

Az év első nagy vadgazdálkodási szakmai eseménye tavaly még megrendezésre került 

2020. február 13-16. között, amelyen a Vadászkamara a 2020-as évben is a Széchényi 

Zsigmond Kárpát-medencei Magyar Vadászati Múzeummal közös standon képviseltette 

magát. A 27. FEHOVA, a Kárpát-medence vadászainak, horgászainak és 

természetkedvelőinek legnagyobb találkozójának keretében került megtartásra a 

nyitónap délutánján a „A vadgazdálkodás aktuális kérdései” című konferencia is.  

  

 

A konferencián felül a négynapos rendezvény az ágazati kapcsolatok ápolására, 

elmélyítésére szolgált, emellett pedig jó alkalom volt a vadászokkal való 

kapcsolattartásra, az információ-cserére is. A látogatók közül legtöbben a 

Vadgazdálkodási Alappal, az éppen aktuális támogatási kifizetésekkel kapcsolatban 

érdeklődtek, egyeztettek a Vadászkamara standján, de a szokásoknak megfelelően 

sokan érdeklődtek a vadászvizsgáról, aktuális jogszabályi változásokról és vásároltak a 

Vadászkamara aktuális szakmai kiadványaiból. 

 

Elnökségi ülés a Világkiállítás kormánybiztosával 

Az Országos Magyar Vadászkamara Elnöksége 2020. július 17-én tartotta meg soron 

következő ülését, a koronavírus helyzet alakulása miatt, hosszabb kihagyást követően. 

Az Elnökségi ülés keretében köszönthettük Dr. Kovács Zoltánt, az „Egy a Természettel 

Vadászati és Természeti Világkiállítás” kormánybiztosát, aki egy prezentáció keretében 

ismertette a Világkiállítás szervezésének jelenlegi állását, az eddig megvalósult és 

tervezés alatt álló projekt elemeket.  

 

Országos Vadásznap 

 

Zala megyében került megrendezésre 2020. augusztus 28-29-én, az Országos 

Vadásznap és Zalai Vadászati Évadnyitó. Az esemény első napján – pénteken – 

Zalaegerszeg városában, majd a második napon, szombaton – a Sohollár völgyben 

várták a vadásztársakat és a vadászat iránt érdeklődőket. 

A kétnapos rendezvény szervezője, támogatója volt az Országos Magyar Vadászkamara 

Központi Szervezete, az Országos Magyar Vadászkamara Zala Megyei Területi 

Szervezete, az „EGY A TERMÉSZETTEL Vadászati és Természeti Világkiállítást 

szervező Egy a Természettel Nonprofit Kft.”, a Zalaerdő Zrt., a Zala Megyei 

Vadászszövetség és Zalaegerszeg városa. Akik ellátogattak a rendezvényre olyan színes 

programokkal találkozhattak, mint vadgazdálkodási konferencia, kiállítások, színházi 
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előadások, lovasbemutatók, hagyományos vadászati módok bemutatója, 

légpuskalövészet, vadfőzőverseny. 

 

Múzeumpedagógiai Nívódíjat nyert a Vadászati Múzeum 

 

A múzeumi szakma legrangosabb díjait 2020. szeptember 28-án adták át a 18. 

Országos Múzeumpedagógiai Évnyitón. A múzeum képviseletében Nagy-Hanula 

Viktória, igazgató-helyettes vehetett át díjat Fekete Péter kultúráért felelős 

államtitkártól. A díjátadón elhangzott, hogy a Vadászati Múzeum a pandémiás helyzetre 

gyorsan reagálva olyan oktatást is segítő online munkát végzett, melynek elemeit több 

oktatási intézmény is használni tudta. A Múzeumnak a kialakult pandémiás helyzet 

miatt márciusban be kellett zárnia kapuit. Az intézmény munkatársai átalakították a 

Múzeum szolgáltatásait online térbe, annak érdekében, hogy az elmaradt 

múzeumpedagógiai foglalkozásokat és egyéb programjaikat pótolni tudják. 

 

 

 

Együttműködési megállapodás született 

 

Változik az agrártáj, egyre nagyobbak a szántóföldi táblák, eltűnőben vannak a fontos 

szegélyélőhelyek, a természetes élőhelyfoltok és a vizes élőhelyek területe egyre 

csökken. A mezőgazdasági termelés hatékonysága gyorsan fejlődik, ugyanakkor 

minden jel arra utal, hogy ezzel a természeti rendszerek nem képesek lépést tartani. A 

mezőgazdasági természeti sokféleség csökkenése egyre látványosabb. Ezt felismerve a 

Magyar Madártani és Természetvédelmi 

Egyesület (MME), az Országos Magyar Vadászkamara (Vadászkamara) és az Országos 

Magyar Méhészeti Egyesület (OMME) vezetői közös állásfoglalást írtak alá az élő 

rendszerek védelméért. Ennek célja az agrárium jövőjét meghatározó támogatások 

természetbaráttá tétele. Dr. Jámbor László, a Vadászkamara elnöke, Dr. Halmos Gergő, 

a MME igazgatója és Bross Péter, az OMME elnöke 2020. október 14-én, Hatvanban, 

a Széchenyi Zsigmond Vadászati Múzeumban ünnepélyes keretek között írta alá a 

dokumentumot. Az aláírást követően a három szervezet állásfoglalását és véleményét 

tartalmazó megkeresését elküldte az ágazatot irányító miniszternek, melyben az agrártáj 

és támogatási rendszer problémáira igyekeztek ráirányítani a figyelmet. 

 

V.  

 

NEMZETKÖZI KAPCSOLATOK 

 

1) FACE 

 

 A Vadászkamara továbbra is tagja az Európai Vadászszövetségnek (a 

továbbiakban: FACE). A 2020. szeptember 7-én rendezett FACE közgyűlés rendhagyó 
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módon, a vírushelyzet miatt online került megszervezésre, melyen a Vadászkamara 

képviselte hazánk vadászait. Hajdu Márk, vadgazdálkodási főmunkatárs vett részt a 

FACE közgyűlésen, ahol a közös vadászati érdekképviseleti munka megvitatása mellett 

kialakításra került egy közös, európai álláspont a vadászíjászat, az ólomsörét használatát 

korlátozó közösségi rendelet és a nagyragadozók témaköreiben is.  

 

 A Vadászkamara elkötelezett a szakszerű csapdázás és annak szükségessége 

mellett. Ezt mi sem bizonyítja jobban, mint a Modern csapdázás kézikönyve címmel 

2020-ban, saját gondozásban megjelent szakkönyv. A csapdázás nemzetközi jogi 

hátterének és hazai gyakorlatának jogharmonizációja olyan, a jövőben szükségessé váló 

feladat, mely indokolttá tette ennek előkészítő lépéseit. A FACE segítségével (a 

kíméletes csapdázás nemzetközi szabványának kidolgozása a szervezet nevéhez 

fűződik) hozzájutottunk a jelenleg hatályos szabványokhoz, vonatkozó rendeletekhez, 

valamint a csapdatípusok hitelesítéséhez szükséges szabványokhoz. Ez alapján 

előtanulmány készült a Magyarországra is kötelező érvényű jogharmonizáció 

témakörében.  

 

 A csapdázás nemzetközi szabályozásának megismerése és a jogharmonizáció 

technikai kivitelezése hangsúlyos témaköre a vadgazdálkodásnak, ezért a fenti 

tanulmány kiegészítéseképpen felvettük a kapcsolatot azzal a világszinten is 

kiemelkedő, szakmai szervezettel (Game and Wildlife Conservation Trust, a 

továbbiakban: GWCT), akik a brit kormány megbízásából a jogharmonizációt 

kivitelezték Angliában, Skóciában és Írországban. Ezért Hajdu Márk, vadgazdálkodási 

főmunkatárs a GWCTAngliában, Norfolkban 2020. február 19-én szervezett képzésén 

vett részt. A kíméletes csapdázás nemzetközi szabályrendszeréről, a róka-, a varjúfélék- 

és a kistestű emlős ragadozók csapdázásáról szóló tanfolyamokat elvégezte és sikeresen 

levizsgázott. Az együttműködés során a szervezet kilátásba helyezte egy magyarországi, 

kihelyezett csapdázó képzés lehetőségét. A kialakult munkakapcsolat folyományaként 

élő kapcsolatot ápolunk a szervezettel, a kapcsolattartó Austin Weldon, a közép-angliai 

vadvédelmi tanácsadó, ragadozógazdálkodási programvezető.  

 

 Április 16-án az Európai Parlement a vírushelyzetet kihasználva szavazásra 

bocsátott egy rendelet tervezetet, mely a vadászat általános korlátozásával járt volna, 

Európai szinten. A tervezet ellen a FACE fellépett, Magyarország képviseletében a 

Vadászkamara biztosított a munkához szakmai háttéranyagot. A koronavírus okozta 

ágazati nehézségekkel kapcsolatban a FACE kérésére tájékoztatást adtunk a 

Magyarországi helyzetről, ezzel minden tagállamot magába foglaló, európai álláspont 

alapján végezhették érdekképviseleti munkájukat.   

 

 Az ólomsörét használatának közösségi szabályozása, annak módja kihatással 

van, illetve lesz a magyar vadgazdálkodási ágazatra, valamint a fegyver- és 

lőszerkereskedelemre, lőtérhasználatra és sportlövészetre, végső soron a hazai 

vadászokra. Az ólomsörét használatának és birtoklásának tiltása vizes élőhelyeken és 
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annak 100 m-es vonzáskörzetében, valamint a vizes élőhelyek definíciója olyan módon 

került volna bevezetésre, mely sérti a tagállamok vadászainak érdekeit. A tervezett 

módosításokkal szembeni, európai szintű fellépéshez a FACE a tagállamok segítségét 

kérte, megalapozó tanulmányok, esettanulmányok, tagállami helyzetfelmérés 

tekintetében. A Vadászkamara munkaanyagok, kérdőívek, tervezetek összeállításával és 

megválaszolásával segítette a FACE munkáját a 2020. év folyamán. A magyarországi 

lőszervásárlási-, lőszerhasználati és birtoklási szabályozással, a hazai lőtérhasználati 

lehetőségekkel és a magyarországi ólomsörét használat jogszabályi hátterével 

kapcsolatos tájékoztatás alapján működtünk együtt az Európai Vadászszövetséggel. A 

kialakult álláspontok és háttéranyagok szakmai véleményezését minden esetben 

elvégeztük, segítve ezzel a soron következő EP ülések előtti érdekképviseleti munkát.  

 

2) BASC 

 

 2020. februárjában a Vadászkamarával kapcsolatba lépett a Brit Lövész-, 

Vadász- és Természetmegőrzési Egyesület (The British Association for Shooting & 

Conservation, a továbbiakban: BASC) és a segítségünket kérte. Az Angol Parlament 

olyan módon kívánta korlátozni a trófea export-import ügymenetét, hogy ezzel 

gyakorlatilag ellehetetlenítette volna az Angliába érkező vadászok számára az általuk 

elejtett egyedek trófeáinak kivitelét, valamint az angol vadászok által más országokban 

(pl. hazánkban) elejtett példányok trófeáit sem tudták volna bevinni az országba. A 

tárgyalások megsegítésére összefoglaló anyagot biztosítottunk számukra a 

trófeacentrikus vadászat vadgazdálkodásra gyakorolt pozitív hatásáról. Az Egyesület 

további szakmai segítséget kért szárnyasvad kibocsátás témakörében. A 2020. évi 

együttműködések alapján élő kapcsolatot építettünk ki a szervezettel, a kontakt személy 

Matt Ellis, a kutatási részleg vezetője.  

 

3) WWF 

 

 A Vadászkamara évek óta elkötelezett a nagyragadozók jelenlétéhez kapcsolódó 

feladatok figyelemmel kísérése és az ágazatok e témában való összehangolása mellett. 

A WWF Magyarország EuroLargeCarnivores LIFE projekt keretén belül 

megrendezésre kerülő nagyragadozók terepi életjeleinek megfigyelésével és 

nyomonkövetésével foglalkozó előadássorozatán és tapasztalatcserén vettünk részt 

december 16-án. A felvidéki, erdélyi és hazai, nemzeti parkos kollégák 

közreműködésével megrendezett esemény a legfrissebb hazai és határon átnyúló 

programok eredményeibe engedett bepillantást, egyúttal lehetőséget teremtett a témában 

dolgozó kutatókkal, szakemberekkel való együttműködésre, kapcsolatépítésre is.  

 

VI.  

 

1) „Egy a Természettel” Nemzetközi Vadászati és Természeti Világkiállítás 
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Az „Egy a Természettel Vadászati és Természeti Világkiállítás” rendezvénysorozathoz 

kapcsolódóan a 2020-as évre vonatkozóan 46 millió Ft értékben látta megvalósíthatónak 

a Programiroda a Vadászkamara Területi Szervezetei által benyújtott pályázatokat.  

 

A Vadászkamara Központja többszöri egyeztetést tartott a 2020. évre tervezett megyei 

forrásigényekről felülvizsgálva a Programirodával közösen, hogy mely programokat és 

pályázatokat szükséges koncepcionálisan újra gondolni, annak érdekében, hogy a 

Világkiállítás sikerességét biztosító beruházások és előkészítő programok a rendezvényt 

megelőző évben megvalósulhassanak, ugyanakkor a járványhelyzet okozta új 

szabályozásokkal és irányelvekkel is összhangban kerüljenek megvalósításra. 

 

A tárgyalások eredményeként a pályázatok újbóli elbírálása után meghaladta a 217 

millió Ft-ot a 2020. évre, a megyei Területi Szervezetekkel kötött támogatási 

szerződések végösszege.  

 

A rendezvénysorozathoz kapcsolódó 2020. évi „Nemzetközi Mindenes Vizslaverseny a 

V4 tagországok vizslás vadászai részére” című a Központ által benyújtott pályázatot 

további 5 millió Ft-tal támogatta a Programiroda. A koronavírus világjárvány, illetve 

annak megfékezése érdekében meghozott kormányzati intézkedések nem tették lehetővé 

a nemzetközi környezet megszervezését, így ebben az évben, a korábbi évek gyakorlata 

alapján kizárólag hazai versenyzőknek volt lehetősége indulni a Főversenyen. 

 

2) Széchenyi Zsigmond Kárpát-medencei Magyar Vadászati Múzeum - 

Hatvan 

 

A kialakult pandémiás helyzetben, a járvány megfékezése érdekében sajnos nem 

fogadhatott látogatókat a Múzeum, azonban a zárt kapuk mögött nem állt meg a munka. 

A Múzeum munkatársai az online térben tartották a kapcsolatot látogatóinkkal, illetve 

állandó kiállításainkat is folyamatosan megújították.  

Számos fejlesztést, illetve újítást tudtak megvalósítani. Infokommunikációs 

élményelemeszközöket és hozzájuk kapcsolódó szoftvereket építettek be a 

kiállításokba, ami így, együtt egyben kiállítási vezetőként is funkcionál. Létrehoztak egy 

tudástárat, ahol bővebb szakmai anyagok, interaktív játékok segítségével hozzák 

közelebb a vadgazdálkodást és a vadászati hagyományokat látogatóikhoz.  

Továbbá egy vadászszalont, egy trófeatermet, illetve egy kifejezetten a 

vadászfegyvereket bemutató teremberendezést is kialakítottak. Fekete Istvánra 

emlékezve pedig időszaki kiállítást készítettek, ahol arra törekedtek, hogy híres magyar 

írónk vadászemlékeit és kiemelkedő vadászati szakmai munkáját mutassák be.  

Elengedhetetlen a kortárs képzőművészek alkotásain keresztül a Kárpát-medence 

vadászati kultúrájának bemutatása. Ennek érdekében a Vadászati Kulturális Egyesület, 

illetve a Múzeum együttműködési szándéknyilatkozat keretében vállalta közös időszaki 
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kiállítások szervezését. Ehhez a Múzeum egy termet biztosít, az egyesület pedig 

javaslatot tesz a művészek és alkotásaik bemutatására, szakmailag koordinálja és 

szakértői tanácsokkal látja el a kiállításrendezést.  

Az elmúlt időszakban több száz új tárgy került ki a kiállításaik tereibe, és további 

bővítésekkel készülnek. A kastély oldalkertjében vadon élő állatokat bemutató, 

izgalmas játszóteret létesítettek.  

Múzeumpedagógiai programjuk központi alakjához, Pitypang Aladárhoz kapcsolódóan 

ismeretterjesztő mesekönyvet adtak ki, mely három nagy témát ölel fel: 

vadászattörténet; 12 hónap az erdőn; a vadász felszerelései és a vadászati módok. A 

Múzeum hivatalos Facebook-oldalán (www.facebook.com/vadaszatimuzeum.hatvan), 

illetve a YouTube-csatornán, az Átalakítás alatt című video sorozatuk által, az 

érdeklődők betekinthetnek a kulisszák mögé.  

A Múzeum kiemelt szerepet tölt be az ifjúság környezeti és vadászati nevelésében is. 

Mivel a járványhelyzet miatt az iskolai oktatás is megváltozott, így az oktatási-nevelési 

intézményeknek, családoknak is igyekeztek hasznos online-tartalmakat (Okos percek, 

Egy kérdés, egy válasz, Vadászképek blogsorozat) készíteni. Céljuk a szerteágazó, 

egyrészt online-tananyag gyártása a diákoknak, tanároknak, kikapcsolódás biztosítása a 

családoknak, érdekességek, gasztrotippek bemutatása a felnőtteknek, továbbá a 

múzeumnak és üzeneteinek szélesebb körű megismertetése, újabb célközönség elérése.  

 

A Vadászkamara Elnöksége fentiek alapján kéri a Küldöttközgyűlést, hogy az 

előterjesztést vitassa meg és hozzon döntést, az alábbi elnökségi határozatban 

foglaltak figyelembevételével. 

 

2/2021. HATÁROZAT: A Vadászkamara Elnöksége (20 igen, 0 nem és 0 

tartózkodás mellett, egyhangúlag) az 502/2020. (XI. 16.) Kormányrendelet 

előírásainak figyelembevételével megtárgyalta és elfogadta a „Beszámoló az 

Országos Magyar Vadászkamara Központi Szervezetének 2020. évi tevékenységéről” 

szóló előterjesztést, azzal, hogy a veszélyhelyzet megszűnését követő legkésőbb 90 

napra összehívandó Küldöttközgyűlés napirendjére kell azt tűzni. 

 

Hatvan, 2021. június 18. 

 

Országos Magyar Vadászkamara 

Elnöksége 

 

… számú határozati javaslat:  

Az Országos Küldöttközgyűlés megtárgyalta és elfogadta (… igen, … nem, … 

tartózkodás mellett) a „Beszámoló az Országos Magyar Vadászkamara Központi 

Szervezetének 2020. évi tevékenységéről” szóló előterjesztést és az ezen témában 

hozott 2/2021. számú Elnökségi Határozatot megerősíti. 

 



 

33 
 

 


